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نماینده ولی فقیه در استان خراسان شمالی مطرح کرد:

ضرورت تبیین زکات برای مردم 
جهت رفع شبهات

نماینده ولی فقیه در استان خراسان شمالی به ضرورت 
تبییــن زکات و اهداف این واجــب الهی در جهت رفع 
شــبهات برای مردم تاکیــد کرد. حجت الاســام و 
المســلمین نوری در نشســت شــورای زکات استان 
به ضرورت تبییــن زکات این واجب الهــی در جامعه 
تاکیــد کرد و گفت: مردم باید نســبت به اهمیت توجه 
به پرداخت زکات آگاه شــوند تا بســیاری از شــبهات 
مطرح شــده در این زمینه برطرف شود.حجت الاسام 
والمســلمین نوری بیان کرد: اکنون به دلیل خشکسالی 
برخی شــبهات در بین مردم در خصوص بی توجهی به 
پرداخت زکات به وجود آمده که رفع اینگونه مســایل 
نیازمند آگاه سازی مردم نسبت به واجب بودن زکات و 
برکات آن هســتیم.رئیس شورای زکات استان خراسان 
شــمالی به ضرورت ورود روحانیت برای تبیین فرهنگ 
پرداخت زکات اشــاره کرد و ادامــه داد: روحانیت ائمه 
جمعه و جماعات و مبلغین بایــد به عرصه بیایند تا در 
ابتدا مســایل اعتقادی زکات را عنوان کنند و در ادامه 
فلســفه و حکمت پرداخــت زکات را کــه رفع فقر و 

محرومیت از جامعه است را به مردم منتقل کنند.
درگیری در کمپ ترک اعتیاد 

شیروان منجر به مرگ شد
 فرمانده انتظامی شهرســتان شیروان از وقوع یک فقره 
درگیری منجر به قتل در کمپ ترک اعتیاد و دستگیری 

قاتل در کمتر از دو ساعت خبر داد.
به گزارش پایگاه اطاع رسانی پلیس، سرهنگ »محمد 
روهنا« در تشــریح جزئیات این خبر گفت: در پی اعام 
یــک مورد درگیــری منجر به فوت در حوزه پاســگاه 
انتظامی »باغان« عوامل انتظامــی و پلیس آگاهی به 

محل موردنظر عازم شدند.
وی افزود: با حضور کارگاهان در محل و بررسی صحنه 
جرم مشخص شد یکی از کارکنان کمپ ترک اعتیاد با 
همکاری سه نفر دیگر از خدمتگزاران به علت فحاشی 
مقتول با یکدیگر درگیر، که متأســفانه در این  بین یک 

نفر فوت  شده است.
فرمانده انتظامی شــیروان اظهار داشــت: در تحقیقات 
تکمیلی مشخص شد مســئول شیفت کمپ به هویت 
مشخص با مقتول درگیر و با استفاده از لوله آهنی باعث 
قتل وی شده که مراتب شناسایی و دستگیری متهم در 

کمتر از دو ساعت انجام شد.
مدیرکل ستاد اجرایی فرمان امام )ره( استان خبر داد:

 حمایت ستاد اجرایی فرمان
 امام خراسان شمالی از ۱۵۷ طرح 

اقتصادی در شیروان
  مدیرکل ستاد اجرایی فرمان امام )ره( خراسان شمالی 
گفت: این مجموعــه در قالب بنیاد برکت از ۱۵۷ طرح 

اقتصادی در شیروان حمایت می کند.
علی شــاهینی، در آییــن افتتاح دومین خانه احســان 
خراسان شــمالی در شیروان برگزار شــد، اظهار کرد: 
هدف ســتاد اجرایی فرمان امام در خراســان شــمالی 
خدمت رســانی به مردم و تحول در حوزه های اشتغال، 
مســکن، موضوعات فرهنگی، اجتماعــی، اقتصادی و 

درمانی است.
وی تفاوت اقدامات ســتاد اجرایی با ســایر مجموعه ها 
را در تحول ســازی ایــن مجموعه دانســت و افزود: 
ســتاد اجرایی با سه بنیاد احســان، برکت و ۱۵ خرداد 
که زیرمجموعه خود دارد در راستای کاهش مشکات 
مردم قدم بر می دارد و در این مســیر دســت یاری به 

سوی همه مسئولان خدمتگزار دراز می کند.
مدیرکل ســتاد اجرایی فرمان امام )ره( خراسان شمالی 
با اشاره به مسئولیت های ســه بنیاد زیرمجموعه ستاد 
اجرایی ادامه داد: بنیاد احسان به فعالیت های نظیر ارائه 
خدمات در حوزه های اقتصادی، معیشــتی و درمانی در 
محات می پردازد؛ بنیاد ۱۵ خــرداد نیز اقداماتی نظیر 
حمایت از بیمــاران صعب العاج، زنــان نابارور و... را 
انجام می دهد و در این بخش ها تسهیات ارائه می کند.

وی با بیان اینکــه بنیاد برکت نیز با ارائه تســهیات 
مختلف در راستای اشــتغال زایی تاش می کند، گفت: 
هم اکنون ۱۵۷ طرح در بنیاد برکت استان مصوب شده 
اســت که ۷ میلیارد تومان برای آن ها پرداخته شده و تا 

پایان سال نیز افزایش می یابد.
وی تاکید کرد: در حال حاضر ۱۱۲۰ واحد مســکونی با 
کارگزاری ســتاد اجرایی فرمان امام در بجنورد در حال 

ساخت است.
یک مسئول خبر داد:

انجام ۱۰۰ هکتار عملیات سرشاخه 
کاری در باغات خراسان شمالی

 طی امسال
 مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی 
از انجام ۱۰۰ هکتار عملیات سرشــاخه کاری در باغات 

استان طی امسال خبر داد.
محمــد عفتی ، با تاکید بر اینکه طی امســال تاکید بر 
اجــرای عملیات سرشــاخه کاری در باغات اســتان را 
داریم، گفت: طــی این عملیات تاج درخت های باغات 
غیراقتصــادی و غیرتجــاری و قدیمی هرس شــده و 
بــر روی آن ها پیوندهای بازده، مقــاوم به تنش های 
محیطی پیوند داده می شــود.وی افــزود: بعد از انجام 
عملیات سرشاخه کاری، درخت ها طی سه تا چهار سال 
به باردهی می رســند و محصول بازارپســند و تجاری 
تولید می شود.عفتی ادامه داد: طبق برنامه ریزی های 
انجام شده باید سالانه در سطح سه هزار هکتار عملیات 
سرشــاخه کاری انجام شود اما به علت کمبود اعتبارات 

امسال در سطح ۱۰۰ هکتار این امر انجام می شود.
وی تصریح کرد: طی بررســی های صورت گرفته ۵۰ 
درصــد باغات میوه های دانه ریز همچون انگور نیاز به 

انجام عملیات سرشاخه کاری هستند.
به گفته این مقام مســئول ۸۰ درصد باغات میوه های 
خشــک همچون گردو، بادام و پسته نیز در این استان 

باید این عملیات در آن ها اجرایی شود.

امام جمعه بجنورد:
خواسته مردم ادامه تلاش دولت در 

راستای بهبود اشتغال است
 امام جمعــه بجنورد با تاکید بر اینکــه باید از دولت نقد 
منصفانه داشت، گفت: خواسته مردم ادامه تاش دولت در 

راستای اشتغال و حمایت از صنایع است.
 حجت الاســام رضا نوری ظهر دیروز در خطبه های نماز 
جمعه بجنورد که در مصای این شهر برگزار شد، با اشاره 
به ســالروز مبعث پیامبر گرامی اسام، اظهار کرد: پیامبر 

برای رفع جاهلیت و فساد از جامعه مبعوث شد.
امام جمعــه بجنورد ادامــه داد: در قرآن کریم ویژگی های 
حکومت های جاهل ذکرشده است که نخستین آن نداشتن 
امام و پیشوای عادل و منصوب از سمت خداوند می باشد.

وی افــزود: در جوامع جاهلیت پیشــوایانی آلوده به گناه 
فرمان روایی می کنند که این مســئله پیش از اسام نیز در 

جامعه عرب وجود داشت.
حجت الاســام نوری تصریح کرد: حاکمــان امروز دنیا 
نگاهی تحقیرآمیز به انســانیت و اندیشه ها دارند که این 
ویژگی طاغوتی اســت که در عموم کشــورها مشــاهده 

می شود.
نماینده ولی فقیه در خراسان شــمالی ادامه داد: قوانین و 
احکام جاهانه در حکومت ها دیگر ویژگی جوامع جاهلیت 
اســت لذا در نظام های تربیتی امروز قوانین و ارزش های 
حاکم برخاســته از مکاتب انحرافی، غیرانسانی و غیرالهی 

می باشد.
وی افزود: نظام های لیبرالی، کمونیســتی و صهیونیستی 
قوانینی وضع می کنند که ریشــه در نفی خدا، معنویت و 

حاکمیت الهی دارد.
حجت الاســام نوری ســومین ویژگی جامعــه جاهل را 
نداشــتن حیا و حجاب توسط بانوان دانست و گفت: طبق 
آیــات قرآن کریم زنان نباید با خودآرایی و تبرج در جامعه 

حاضر شوند.
امام جمعه شیروان:

گروه های جهادی مراقب موازی 
کاری باشند

 امام جمعه شهرســتان شیروان گفت: گروه های جهادی 
دقت کنند که موازی کاری در خدماتشــان وجود نداشته 

باشد.
حجت الاسام حسین تکمیلی در آیین افتتاح دومین خانه 
احســان استان در شیروان اظهار کرد: دور هم جمع شدن 
گروه های مختلف جامعه، یکی از برکات خفیه کرونا بود 

که در کنار آسیب های فراوان آن، اتفاق افتاد.
وی با اشاره به اینکه گروه های مردمی، جهادی و دستگاه 
های مختلف از ابتدای کرونا تاش های بســیاری برای 
کاهش آثار آن داشــته اند، افزود: در این مسیر باید توجه 

شود که موازی کاری شکل نگیرد.
وی ادامه داد: این گروه ها باید دقت کنند طوری نشود که 
یک محله یا خانواده توســط چندین دستگاه حمایت شود 
اما محله یا خانواده هایی وجود داشته باشد که یک حامی 

هم نداشته باشند.
حجت الاسام تکمیلی با تاکید بر اینکه در اینگونه فعالیت 
ها باید تقسیم کار شــکل بگیرد، گفت: کار فله ای پاسخ 

نمی دهد و کمک ها و اقدامات باید هوشمند باشد.
امام جمعه شهرستان شیروان ادامه داد: البته اقداماتی که 
اکنون در این حوزه در استان انجام می شود هوشمند است 
اما می تواند باز هم دقیقتر شود تا مشکات را به صورت 

ریشه ای برطرف کند.
وی اظهار کرد: آسیبهای اجتماعی حلقه های در هم تنیده 

ای هستند که یکی پس از دیگری نمایان می شوند.
وی بــا بیان اینکه اگر فقر در جامعه حاکم شــود اتفاقات 
منفــی دیگری را نیز به وجود می آورد، تاکید کرد: این در 
صورتی اســت که اگر به موضوعات اجتماعی به صورت 
ویژه بپردازیم و عدالت اجتماعی که هدف انقاب اسامی 
بود را بــه معنای واقعی محقق کنیم، مشــکات به هم 

پیوسته این حوزه نیز برطرف می شود.
نماینده مردم بجنورد در مجلس شورای 

اسلامی مطرح کرد:
لزوم حمایت از درآمدهای اختصاصی 

دانشگاه فنی و حرفه ای خراسان 
شمالی 

 نماینده مردم بجنورد، مانه و سملقان، راز و جرگان گرمه 
و جاجرم در مجلس شــورای اسامی گفت: نیاز است که 
از درآمدهای اختصاصی دانشگاه فنی و حرفه ای خراسان 

شمالی حمایت شود.
محمد وحیدی، در دیدار با رئیس دانشگاه فنی و حرفه ای 
کشور، با اشــاره به اینکه از برنامه ها و طرح های دانشگاه 
فنــی و حرفه ای در مجلس شــورای اســامی حمایت 
می کنیم، اظهار کرد: حمایت از استان های ضعیف موجبِ 
تشویق این استان ها برای افزایش درآمدهای اختصاصی 

می شود.
 وحیــدی با بیان اینکه پرورش اســب، نوغانداری، فرش 
ابریشــم و... از ظرفیت های خراســان شــمالی هستند، 
اضافه کرد: در ســفر مقام معظم رهبری به استان ایشان 
بــه موضــوع نوغانداری در اســتان تأکیــد کردند که از 

ظرفیت های استان محسوب می شود.
نماینده مردم بجنورد، مانه و سملقان، راز و جرگان، گرمه 
و جاجرم در مجلس شورای اســامی ادامه داد: دانشگاه 
فنی و حرفه ای باید در راســتای ظرفیت های اســتان ها 

حرکت کند تا خروجی مناسب تری به دست بیاید.
وحیدی با تأکید براینکه نیروی انسانی در دانشگاه فنی و 
حرفه ای خراســان شمالی اندک است، افزود: می بایست 
امکان جذب نیروی شــاخص از دستگاه های دیگر برای 

این دانشگاه ایجاد شود.
عضو کمیســیون تلفیــق بودجه ۱۴۰۱ مجلس شــورای 
اسامی با تاکید بر گســترش ارتباط بین دانشگاه فنی و 
حرفــه ای و صنعت، اظهار کرد: حمایت از افراد با مهارت 
و با دانش بســیار مهم است و این دو موضوع از یکدیگر 

جدا نیستند.
وحیدی در پایان گفت: برخی از کارگاه های دانشگاه فنی و 
حرفه ای تخصصی است و باید امکانات در دانشگاه وجود 
داشــته باشد؛ در برخی از کارگاه ها نیز می توان از ظرفیت 

صنعت نیز برای پیشبرد اهداف بهره برد.

خبر خبر

 استاندار خراســان شمالی گفت: شوراهای اسامی 
شهر، روستا و اســتان بازوی قدرتمند نظام و دولت 
هســتند و بــه همین دلیــل در مدیریــت امور به 

مسوولان کمک می کنند.
به گزارش روابط عمومی استانداری خراسان شمالی، 
محمد رضا حســین نژاد در دیدار با اعضای شورای 
اســامی خراسان شــمالی همچنین اظهار داشت: 
برگزاری دوره های آموزشــی با حضور افراد مسلط 
و توانمند باید در دستور کار شوراهای اسامی شهر 

و روستا قرار گیرد.
وی گفت: بایــد به تمامی مصوبــات و تصمیمات 
شوراهای اسامی اســتان احترام گذاشت زیرا آنان 
تبلور مدیریت، برنامه ریزی، تعامل و وفاق در تمامی 
شهرستان ها هستند.حســین نژاد با تاکید بر نقش 
مهم شوراهای اسامی اســتان افزود: این شوراها 
باید در انتقــال موضوعات وکمک گرفتن از قوانین 

و مقررات پیشــرو باشند. اســتاندار خراسان شمالی 
با اشــاره به اینکه باید ســطح اختیارات شوراهای 
اسامی اســتان افزایش یابد گفت : نباید محدوده 
کاری شوراها فقط مرتبط با حوزه شهر یا روستا باشد 
و برای افزایش این ســطح اختیارات باید نمایندگان 
مجلس پیگیر تحقــق این امر باشند.حســین نژاد 
گفت: شوراها باید همچنین شهردار مبتکر و خاق 
را انتخاب کنند و کشــف چنین فردی باید توســط 
اعضای شــوراها انجام شود زیرا توانمند و با تجربه 
بودن باید ماک اصلی انتخاب شــهردار باشد.وی 
اســتفاده از افراد مسلط به قوانین و ارتباط تنگاتنگ 
داشــتن با دفتر امور شهری استانداری را لازمه کار 
اعضای شورای استان دانست. وی با تاکید بر اینکه 
قانون گریزی هیچ توجیهی ندارد، گفت : شوراها در 
ســایه وحدت و همدلی و با حضور مردم می توانند 

موجبات اخذ تصمیمات مهم را فراهم آورند.

استاندار خراسان شمالی:

شوراها بازوی قدرتمند نظام و دولت هستند

مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای خراسان شمالی 
گفت: وزارت نیرو مجــوز تخصیص آب به میزان 
پنج میلیون متر مکعب در ســال از محل پســاب 
تصفیه خانه فاضاب شهر بجنورد را برای اباغ به 
مجتمع پتروشیمی خراسان صادر کرد تا تخصیص 
آب ایــن مجتمع از آب چاه ها و رودخانه اترک به 

پساب خاکستری تغییر کند.
 ســید عقیل مرتضوی، مدیر عامل شــرکت آب 
منطقــه ای خراســان شــمالی در گفــت و گو با 
عصراترک درباره تامین آب صنایع استان از محل 
پساب خاکستری اظهار کرد: در حال حاضر مجتمع 
پتروشیمی خراسان شــمالی طی نیمی از سال به 
میزان دو و نیم میلیون متر مکعب آب از چاه های 
در اختیار خود همچنین طی نیم دیگری از ســال 
نیــز به میزان دو و نیم میلیــون متر مکعب آب از 

رودخانه اترک بهره برداری می کند.
مرتضــوی گفــت: این مجتمع بر اســاس ســند 
سازگاری با کم آبی استان فقط تا سال ۱۴۰3 می 
توانــد از این دو منبع آبی بهره برداری کند و پس 
از آن بایــد آب جایگزیــن را در مدار بهره برداری 

قرار دهد.
وی عنوان کرد: طی گفت و گو های انجام شــده 
با این مجتمع صنعتی درباره بهره برداری از پساب 
خاکستری شــهر بجنورد به عنوان آب جایگزین ، 

سرانجام این مجتمع این راهکار را پذیرفت.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای خراسان شمالی 
اعام کرد: در همین راستا، اخیرا وزارت نیرو مجوز 
تخصیــص آب به میزان پنــج میلیون متر مکعب 
در ســال از محل پســاب تصفیــه خانه فاضاب 
شــهر بجنورد را برای اباغ به مجتمع پتروشیمی 
خراسان صادر کرد تا تخصیص آب این مجتمع از 

آب چاه ها و رودخانه اترک به پســاب خاکستری 
تغییر کند.

وی در ادامه با بیان اینکه در حال حاضر با اجرای 
۵۰ درصــد از عملیات ایجاد شــبکه فاضاب در 
شــهر بجنورد، ســالانه تا حدود هفت میلیون متر 
مکعب پســاب در تصفیه خانه شهر بجنورد تولید 
می شــود، عنوان کرد: با مجوز صادر شده، سالانه 
تا پنج میلیون متر مکعب از این پســاب در اختیار 
پتروشــیمی خراســان قرار خواهد گرفت تا برای 

خطوط تولیدی فعلی خود صرف کند.
مرتضوی افزود: این مجتمع صنعتی مطالعات برای 
انتقال پســاب از تصفیه خانه فاضاب بجنورد به 

خطوط تولیدی فعلی خود را آغاز کرده است.
در عین حال، وی خاطرنشــان کــرد: درصورتیکه 
این مجتمع بخواهد برنامه توسعه ای داشته باشد، 
شرکت آب منطقه ای استان اعام کرده است که 
با تکمیــل ۵۰ درصد دیگر از شــبکه جمع آوری 

فاضاب شــهر بجنورد نیاز آبی بخش توسعه ای 
این مجتمع نیز رفع خواهد شد.

این مســئول گفت: به مجتمع پتروشیمی خراسان 
پیشنهاد شده است که در زمینه تکمیل شبکه جمع 
آوری فاضاب بجنورد سرمایه گذاری و از پساب 

خاکستری تولید شده، بهره برداری کند.
وی در ادامه به مجتمع آلومینای جاجرم نیز اشاره 
و عنوان کرد: این مجتمع اجرای طرح توسعه ای را 
در دستور کار دارد که برای آن باید آب تامین شود.

مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای خراسان شمالی 
گفت: شرکت آب منطقه ای استان به این مجتمع 
اعام کرده اســت که برای تامین آب طرح توسعه 
ای خود یا باید از چاه های کشاورزی آب خریداری 
کنــد و یا در زمینه بهره برداری از پســاب شــهر 
جاجرم و یا در زمینه اجرای طرح های ســد سازی 

سرمایه گذاری کند.
وی عنوان کرد: این مجتمع، ســرمایه گذاری در 

زمینه های ســد ســازی و اجرای شبکه فاضاب 
شهر جاجرم بابت تامین آب برای اجرای طرح های 

توسعه ای خود اعام آمادگی کرده است.
مرتضــوی همچنیــن به وجود صنایــع بزرگ در 
اســفراین نیز اشاره و بیان کرد: درصورتیکه میزان 
مصــارف آب آنــان از چاه هــای در اختیار از حد 
متعارف بیشــتر شود باید برنامه آب جایگزین را در 

دستور کار خود قرار دهند.
وی درباره بهره مندی خراســان شــمالی از طرح 
انتقال آب دریای جنوب کشــور نیــز اظهار کرد: 
وزارت نیــرو اعام کرده اســت برای صنایعی که 
بــا کمبود تامین آب مواجه هســتند همچنین این 
صنایع اجرای طرح های توسعه ای را نیز در دستور 
کار دارند، مجوز بهره برداری از آب دریای جنوب 
را برای آنها صادر می کند، مشروط بر اینکه برای 

انتقال آن سرمایه گذاری انجام دهند.
این مســئول گفت: با توجه به اینکه هزینه انتقال 
آب دریای جنوب به اســتان های متقاضی بسیار 
ســنگین و هزینه بر است، چاره ای جز این نیست 
که اســتان های متقاضی طی مشارکت با یکدیگر 

این سرمایه گذاری را انجام دهند.
وی افزود: هنوز استان های متقاضی در این زمینه 

به تصمیم گیری نهایی نرسیده اند.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای خراسان شمالی 
در خاتمــه دربــاره بهره بــرداری از آب کشــور 
تاجیکستان نیز اظهار کرد: در گذشته موضوع بهره 
مندی برخی از اســتان ها از آب کشور تاجیکستان 
در مجلس مطرح شــده بود که پیگیری آن برای 

استان نیز قابل بررسی خواهد بود.
مرتضوی افزود: دولت و مجلس باید درباره تحقق 

این طرح تصمیم گیری کنند.

گروه خبر/ شاهمرادی
سرپرست ســازمان نظام مهندسی ساختمان کشور 
گفت: پیش نویس قانون کنترل ساختمان با همراهی 
و مساعدت تعداد زیادی از مهندسان تدوین و بزودی 
به کمیسیون عمران مجلس شورای اسامی ارجاع 

می شود تا در صحن علنی مجلس بررسی شود.
حمزه شــکیب در نشســت خبری با اصحاب رسانه  
اظهار داشــت: قانون نظام مهندسی در سال ۱3۷۴ 
تصویب شــده است و با تغییر روش ها و تکنولوژی 
باید این قانون تغییر می کرد و اصاح این قانون در 
دوره های مختلف مجلس بررسی شده، اما به نتیجه 

نرسیده است.
وی تصریح کرد: پیشــنهادهای دریافت شده برای 
قانــون جدید با پشــتوانه و همفکری ۶۰۰ هزار نفر 
از مهندســان کشور گردآوری شــد و سپس توسط 
مشــاوران مرکزی این پیشــنهادها بررسی و جمع 

بندی تکمیلی در این زمینه انجام شد.
سرپرست ســازمان نظام مهندسی ساختمان کشور 
افزود: ســعی می شود با پیش نویس جدید شفافیت 
در حوزه ســاخت و ساز همانند یکسان سازی تعرفه 
های اســتان ها و حق الزحمه مهندســان مشخص 
شــود و مجلس با جدیدیت دنبال اصاح این قانون 
اســت و ما بعنوان متولیان اصلی ســاخت و ساز در 
طراحی، اجرا و بهره برداری ســعی کردیم تا پیش 

نویس جامعی را تدوین کنیم.
وی بیان کــرد: به پیشــنهادها و ایده های خاقانه 
درون مجموعه را که در جهت اســتراتژی و اهداف 
کان ســاخت و ســاز اســت، بها می دهیــم و در 
صورت عملیاتی و اجرایی بودن آنها در صدد تحقق 

برمی آییم.
شکیب خاطرنشــان کرد: تاش خواهیم کرد تا این 
مهم را در کل کشــور نهادینه کنیم که مســکن و 
ساختمان، صنعت و فرآیندی است که به همراهی و 

مساعدت تمامی دستگاه ها نیاز دارد.
تبدیل شدن نظام مهندسی به مرجعی حرفه ای

سرپرست ســازمان نظام مهندسی ساختمان کشور 
در ادامــه گفت: رویکرد جدیدی دنبال می شــود تا 
این سازمان به مرجعی حرفه ای تبدیل شود و بستر 

الکترونیک در حوزه ساخت وساز پررنگ شود.
وی با بیان اینکه ســرمایه گــذاران از دانش و علم 
مهندسان اســتقبال می کنند، اضافه کرد: زمانی که 
به مهندسان بها داده شود و سرمایه گذار در تمامی 
حوزه های ساخت و ســاز از مهندسان استفاده کند 

شرایط معیشتی مهندسان نیز بهبود می یابد.
شــکیب ادامه داد: در صورتی که این ســازمان به 
نهــادی حرفه ای تبدیل شــود تمامی فعالیت های 
حوزه ساخت و ســاز توسط کارشناسان این سازمان 
انجام می شود و در این صورت خسارت های مالی 
و جانی در مواقع بحرانی مانند سیل وزلزله به حداقل 

می رسد.
وی بیان کرد: نگاه ما بر مبنای اســتقال و ارتقای 
کیفیت ســاخت و ساز است و ســعی داریم چنانچه 
ایرادی در حوزه ســاخت و ســاز وجود داشته باشد 

بواسطه مرجعیت این سازمان برطرف شود.
وی تصریح کرد: در این پیش نویس در دست تهیه 
به مسائلی از جمله افزایش شفافیت مفاد قانون نظام 
مهندسی ســاختمان، بهره گیری از قوانین و روش 
هایی در راستای بهبود کیفیت ارائه خدمات سازمان 
های نظام مهندســی ســاختمان در سطح کشور به 
منظــور تولید با کیفیــت تر واحدهای مســکونی 
همچنین بهبود و ارتقای شــرایط اشتغال مهندسان 

ساختمان پرداخته شده است.
سرپرست ســازمان نظام مهندسی ساختمان کشور 
افزود: مهم آن اســت که با اصاح قانون ســازمان 
نظام مهندسی ســاختمان، این سازمان را به مرجع 

حرفه ای تبدیل کنیم.
وی درباره نقش و حضور ســازمان نظام مهندســی 
ساختمان کشور در اجرای طرح جهش تولید مسکن 
نیز اظهار کرد: این ســازمان مهندســان توانمند و 
متخصصی را دارا است که ظرفیت بسیار خوبی برای 

تولید مسکن های مقاوم و با کیفیت هستند.
شکیب خواســتار شــد: از وزارت راه و شهرسازی، 
اســتانداران و معاونان عمرانی استان ها انتظار است 
که در طرح جهش تولید مســکن از ظرفیت سازمان 
نظام مهندســی ساختمان استان ها که اعضای آنها 
مهندســان متخصص و توانمند هستند در راستای 
تولید ساختمان های مسکونی با کیفیت بهره گرفته 

شوند.
وی همچنیــن با یادآوری ایــن مطلب که در طرح 
مســکن مهر به درســتی از ظرفیــت و توانمندی 
سازمان نظام مهندسی ساختمان همچنین مهندسان 
عضو این سازمان استفاده نشــد که نتایج آن را در 
وقوع زلزله های مختلف ســطح کشور شاهد بودیم، 
تاکیــد کرد: بهره گیری از ظرفیت و توانمندی های 
این سازمان در راستای حفظ منافع ملی خواهد بود.

کاهش ۵۵ درصدی ساخت و ساز
سرپرست سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور در 

ادامه از کاهش ۵۵ درصدی ساخت و ساز در کشور 
طی امســال خبر داد و گفت: آمــار دقیقی از تمامی 
اســتان ها ندارم ولی میانگین این شاخص در چند 

استان بزرگ کاهشی است.
وی با تایید ساخت و سازهای نامناسب اظهار داشت: 
بســیاری از مسکن های احداث شده کیفیت لازم را 
ندارد و سازمان مهندسی در این زمینه نقش کلیدی 
دارد و بــا تهیــه پیش نویس و اصــاح قانون این 

مشکات برطرف می شود.
شــکیب افزود: ســازمان نظــام مهندســی دارای 
مهندســان خاق و فعالی اســت که باید در طرح 
ملی مســکن دولت نقش مهمی را ایفا کند و از این 
ظرفیت در راستای مسکن بهتر و مستحکم استفاده 

شود
  سرپرســت ســازمان نظام مهندسی ســاختمان 
کشــور در خاتمه درباره تعیین تکلیــف تعرفه کار 
مهندســان در ســال ۱۴۰۱ نیز اظهار کرد: در حال 
حاضر تهیه جدول تعرفه کار مهندســان ساختمان 
برای ســال آینده در دست تهیه اســت که در ماه 
جاری به وزارت راه و شهرســازی ارائه می شــود 
 تــا پس از تایید برای ســال آینده ماک عمل قرار 

گیرد.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای خراسان شمالی اعلام کرد: با صدور مجوز وزارت نیرو، تخصیص آب پتروشیمی خراسان تغییر کرد

مطالعات انتقال پساب خاکستری آغاز شد

سرپرست سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور:
پیش نویس قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان تدوین شد
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 خراسان شمالی ظرفیت توسعه 
خوشه های صنعتی را دارد

 

معاون توســعه مدیریت، منابع و امور اســتان های 
سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران 
گفت: خراسان شــمالی ظرفیت توسعه خوشه های 

صنعتی را دارد.
رضا رحیمی در مراسم تکریم و معارفه مدیر عامل 
شــرکت شــهرک های صنعتی خراســان شمالی 
اظهارکرد: خراسان شــمالی ظرفیت توسعه خوشه 
های صنعتــی را عاوه بر زمینه هــای صنعتی و 
معدنی در زمینه های محصولات کشــاورزی مانند 

انگور، کشمش و عسل  نیز دارد.
وی گفــت: حوزه صنایع کوچک، ســازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی ایران متولی توسعه 
خوشه هاست و خوشه های صنعتی راهبردی نوین 

جهت حل مشکات صنایع کوچک است.
وی بــه ماموریــت ســازمان صنایــع کوچک و 
شهرک های صنعتی ایران اشاره و بیان کرد: حمایت 
از صنایــع کوچــک  و ایجاد شــهرک ها و نواحی 
صنعتی دو ماموریت ویژه و اصلی این سازمان است.

رحیمــی اظهار کرد: در این اســتان ظرفیت هایی 
مانند مرز مشترک و واحد های بزرگ صنعتی مانند 
پتروشــیمی، فولاد و سیمان وجود دارد که با توجه 
به آن می توان برای توسعه صنایع قدم های خوبی 

برداشت.
وی بــه ضرورت شناســایی و احصــاء حلقه های 
مفقوده در صنایع کوچک تاکید و خاطرنشــان کرد: 
حلقه های مفقوده واحدهای صنعتی کوچک باید با 
همکاری دستگاه ها مشخص شود و با تمام ظرفیت 

موجود در استان آن ها را تکمیل کرد.
 معاون توســعه مدیریت، منابع و امور استان های 
سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران 
اضافــه کرد: یکی از حمایــت های صنایع کوچک 
در حوزه صــادرات، حضور واحدهــای صنعتی در 

نمایشگاه ها است.
وی با اشاره به نقش آفرینی معاون وزیر در راستای 
تحقق اهــداف دولت ســیزدهم در خصوص احیا 
واحدهــای راکد، گفت: این امر تاش و مســاعی 
بیشــتر را از جانب ما مــی طلبد تا ســرمایه ها و 
واحدهــای صنعتی راکد به چرخــه تولید بازگردند؛ 
در همین راســتا باید به ایــن واحدها کمک نمود 
و تخصیــص منابــع را به صــورت بهینــه برای 

بازفعالسازی این واحدهای راکد انجام داد.
وی خاطرنشــان کرد: در عین حال باید در اســتان 
مشــوق هایی برای جذب بیشتر سرمایه گذار دیده 
شود و برای توسعه شهرک ها و زمین های صنعتی 
از منابع اســتانی نیز کمک گرفــت و هر اندازه از 
اســتان منابع تامین شــود از منابع سازمان صنایع 
کوچک به شهرک های صنعتی کمک خواهد شد.

رحیمــی یکــی از ماموریت های ســازمان صنایع 
کوچک را ایجاد شــهرک صنفی برشمرد و افزود: 
واحدهــای صنفی مزاحم مدیریت شــهری باید در 
یک یا چند نقطه متمرکز شــوند که خوشبختانه تا 
حدودی  این مســاله روی غلطــک افتاده و تقریبا 
بســیاری از اســتان ها در این مورد اقدامات خوبی 

داشته اند.
رضــا بیگ زاده معــاون توســعه و مدیریت منابع 
استاندار خراسان شمالی نیز در این مراسم با تقدیر 
از عملکرد مدیرعامل ســابق شرکت شهرک های 
صنعتی خراسان شمالی اظهار کرد: شرکت شهرک 
های خراســان شمالی از جمله مراکزی است که با 
بستر ســازی برای ایفای نقش بخش خصوصی و 

رونق تولید، اقدام می کند.
وی عنوان کرد: اگر بخواهیم اقتصاد استان و کشور 
را به خوبی راهبری کنیم و توسعه را به نحو مطلوب 
پیش ببریم باید بســتر مناســب را برای خصوصی 
ســازی فراهم کنیم و دموکراسی اداری را کاهش 
دهیم تا ســرمایه گذاران به راحتی بتوانند در استان 

جهت رشد و توسعه اقتصادی سرمایه گذاری کند.
وی افــزود: وقتی مــردم را در بخــش خصوصی 
مشــارکت می دهیم نوعی هویت سازی می کنیم 
تا باری از دوش دولت برداشــته شــود و با فراهم 
کردن شرایط مناســب برای نخبگان، شرکت های 
دانش بنیان و صنعتگران، می توان اقتصاد کشــور 

را متحول کرد.
وی افزود: برای توســعه اقتصادی مجموعه استان 
آمادگی پشــتیبانی از صنایــع و واحدهای صنعتی 
کوچک را دارد زیرا اقتصاد و اشــتغال کشور بر پایه 

صنایع کوچک می چرخد.
معاون توســعه مدیریت استانداری خراسان شمالی 
بیان کرد: شرکت شــهرک های صنعتی استان در 
ارزیابی عملکرد یکی از دســتگاه های برتر اســتان 

بوده است.
وحدت مدیرعامل سابق شرکت شهرک های صنعتی 
استان خراسان شمالی نیز گفت: رشد ۱۲۰ درصدی 
واگذاری ها و طرح جامع منطقه ویژه اقتصادی و ... 
جزو برنامه ها و اهداف شرکت شهرک های صنعتی 

استان بود که به نحو احسن انجام شد.
وی خاطرنشان کرد: با کمک و مساعدت مسئولان 
دســتگاه های اجرایی اســتان تاش کرده ایم تا 
مشــکات واحدهای صنعتی را در حد امکان رفع 

نماییم و امیدوارم این همراهی مستمر باشد.

خبر

مبادی ورودی سه گانه بجنورد از دیدگاه کارشناسان نازیبا و نابسامان 
اســت و برخاف فضای سبز زیبای داخل شــهر که نواقص مبلمان 
شهری را می پوشاند این نابسامانی گسترده و ریشه دار با هیچ پرده ای 

حتی درختان پوشانده نمی شود.
ورودی های ســه گانه شهر بجنورد، بلوار ولایت، امام رضا)ع( و خلیج 
فارس نه تنها نمادی از فرهنگ مردمان و اقوام خراسان شمالی ندارد، 
بلکه احاطه داشــتن صنوفی همچون تعمیرگاه های خودرو و مشاغل 
آلاینده، ســاختمان های نامنظم و پیــاده روهای خراب در ورودی ها 
منظره ای نازیبا به وجود آورده اســت به طوری که برخی کارشناسان 
معتقدنــد، بجنــورد اصاً ورودی نــدارد و ممانعت از گســترش  این 

نابسامانی مستلزم اتخاذ تدابیر ویژه است.
اگر چه این شــهر ۲۵۰ هزار نفری روزگاری دارای دروازه های زیبایی 
در جنوب، غرب و شــرق بود اما اکنون اثــری از این گذرگاه های زیبا 
باقی نمانده و هر آنچه اســت مجموعه ای از عناصر شــهری بی سر 
و ســامان اســت، با وجود این که از ابتدای تاســیس خراسان شمالی 
ساماندهی ورودی های بجنورد هر سال مطرح شده  اما در عمل اقدام 

لازمی برای رفع نواقص و مشکات انجام نشد.
کارشناسان می گویند که مبادی ورودی شهر در واقع نخستین تصویر 
از شهر است که در ذهن تازه واردها نقش می بندد و در همین ورودی 

ها ذهنیت مثبت یا منفی مسافران شکل می گیرد.
یک کارشناس ارشد رشته شهرســازی در این مورد می گوید: مبادی 
به عنوان حلقه اتصال دهنده  فضای طبیعی خارج و فضای داخل شــهر 
عمل می کند اما گســترش  بی رویه شــهر و توجه نکردن به الگوهای 
توسعه  فضایی مناسب، ســبب ایجاد ضعف در شکل و ساختار ورودی 
ها شده و این فضاها را دچار مشکات و نابسامانی های متعددی کرده 

است.
زیبا ســلیمی با بیان این که در واقع مبادی ورودی هر شهر به عنوان 
ویترین شــهر نقش بســیار مهمی در معرفی آنی و لحظه ای هویت 
شهری دارد می افزاید: ورودی های شهر نخستین محدوده ای هستند 
که مســافران در بدو ورود به شهر با آن روبرو می شوند و بخش عمده 
تصور آنها در خصوص فرهنگ و آبادانی شــهر در آن لحظه شکل می 
گیرد و بر همین اساس ساماندهی ورودی های شهر باید از برنامه های 

اولویت دار شهرداری باشد.
این کارشناس ارشد شهرسازی می افزاید: نصب المان های فرهنگی با 
هدف معرفی داشته های فرهنگی و تاریخی هر شهر نیز ضرورتی برای 
معرفی زوایای ناشــناخته از غنای تاریخی و فرهنگی شهر است و بر 
همین اساس باید در فضاسازی ورودی ها به این مهم پرداخته شود.  

آشفتگی در نشانی ورودی های شهر
وی می افزاید: بجنورد کان شــهر نیست، اما این شهر دروازه ورودی 
مشهد است و به اذعان مســوولان، سالانه بیش از ۲۰ میلیون مسافر 
و زائر از این شــهر عبور می کنند از ایــن رو می طلبد ورودی ها چه 
از ســمت مشهد و چه تهران و اسفراین دارای شاخصه های مختلف و 
متعددی باشد که هویت این شــهر را به مسافران معرفی کند و بهانه 

ای برای ماندگار شدن آن ها در  استان باشد.
وی با بیان این که خراسان شمالی، ظرفیت های تاریخی و گردشگری 
بســیاری دارد می گوید: بیشــتر ایــن ظرفیت ها از دید مســافران و 
گردشگران دور مانده است و خیلی از افرادی که از این استان عبور می 
کنند، حتی نمی دانند در این اســتان قومیت های مختلفی با آرامش در 

کنار هم زندگی مسالمت آمیزی دارند.
وی خاطرنشــان می کند: این در حالی است که از فرهنگ هر یک از 
قومیت های کرمانج، ترک، تات، کرد، ترکمن و فارس، می توان برای 

نشان دادن بخشی از توان فرهنگی استان به مسافران بهره گرفت.
وی اظهار می دارد: برای رســیدن به این هدف باید حداقل بخشی از 

توانمندی های استان را در ورودی های شهر معرفی کرد تا مسافران با 
وارد شدن به شهر، بتوانند بین عایق خود و ظرفیت های شهر ارتباط 

برقرار و از آن ها بازدید کنند.
وی می گوید: بجنورد در مســیر جاده  اســتان های شمالی به سمت 
مشهد قرار گرفته و تردد مسافران در این مسیر زیاد است. برای ورودی 
غربی بجنورد از سمت آشخانه اصاً ورودی تعریف نشده است و تقریباً 
در ۱۵ کیلومتری این شــهر، تابلوی کوچکی نصب و روی آن نوشــته 
شده است »بجنورد« و تابلو یا نمادی که گویا و معرف هویت و قدمت 

این شهر باشد، وجود ندارد.
ســلیمی می افزاید: کاربری های آلاینده مانند فروش و تعویض  لوازم 
یدکی و حجم زیاد نخاله های ســاختمانی که در ورودی شــهر وجود 
دارد، باعث می شود مســافر متوجه نشود که چه زمانی وارد شهر شده 
اســت و بعد هم هرچه می بیند، مغازه های تعمیرات خودروست و  از 
دیگر سو، هیچ فضایی برای ماندگاری کوتاه در این ورودی وجود ندارد 
و مســافر در صورت نیاز به اســتراحت و استفاده از سرویس بهداشتی 

دچار مشکل می شود.
وی خاطرنشــان می کند: در ورودی از ســمت اسفراین، یعنی ورودی 
جنوبی بجنورد هم اوضاع به همین شــکل است و در ورودی بجنورد 
از سمت مشهد هم تنها فضایی که مسافران را متوقف می کند، وجود 
یک رســتوران بین راهی و فضای بازی است که مقابل آن وجود دارد. 
اما با این حال، چون مســافران، ظرفیت های گردشــگری و تاریخی 
بجنورد را نمی شناســند، فقط از این شــهر عبور می کنند و این شهر 
در هیچ یک از ورودی های خود از نظر فرهنگی، شناســانده نمی شود 
و این موضوع، قطعاً به لحاظ اقتصادی به استان آسیب وارد می کند.

یک کارشــناس دیگر شهرسازی نیز با بیان این که مهمترین نکته ای 
که در ورودی های شهر باید در نظر گرفت توجه به ویژگی های شهر 
اســت و مهمترین ویژگی بجنورد کوهســتانی بودن و قرار گرفتن در 

پهنه ای طبیعی است.
روزبه دادجو ساماندهی مشــاغل مزاحم در ورودی ها را نیز نفی نمی 

کند و می گوید: کارگاه هایی که نمی توانند در مرکز شهر مستقر شوند 
در حاشیه شــهر و ورودی ها مستقر می شوند اما این مشکل در همه 
شهرها دیده می شود و فقط مختص بجنورد نیست و درکوتاه مدت نیز 

ممکن نمی شود و نیازبه برنامه دارد.
این کارشــناس شهرسازی موضوع متفاوت تری را مطرح می کند که 
حفظ چشم اندازهای طبیعی در ورودی های شهر با فریز کردن اراضی 
این محدوده هاســت و می افزاید: بجنورد بافتی کوهستانی در اطراف 
خود دارد که این شــهر را احاطه کرده است و ساماندهی باید با توجه 
به هویت و منظر طبیعی بجنورد انجام شــود و الزاما  به معنای کاشت 

درخت و استفاده از فضای سبز نیست.
وی با بیان این که و حفظ کوه های اطراف و توپوگرافی طبیعی شــهر 
هم در ساماندهی ورودی های بجنورد از اهمیت زیادی برخوردار است 

اظهار می دارد: متاسفانه این امر مغفول مانده است.
وی می گوید: پیشــنهادی که دارم این اســت که با اولویت و رویکرد 
حفظ منظر طبیعی شــهر از پارک بابامان تا بجنورد اراضی و در عرصه 
هــای طبیعی که متعلق به دولت اســت فریز و به عنوان حق عمومی 
حفظ شــود به طوری که هیچ دســتگاهی نتواند آن را به کسی واگذار 
کند. دادجو می افزاید: در مورد کوه ها همین امر باید انجام شود و این 
امر به مطالبه عمومی تبدیل شــود تا هیچ فرد و نهادی نتواند در این 

محدوده ها دخل و تصرف و ساخت و ساز کند.
وی خاطرنشــان می کند: این ویژگی از سمت جاده تهران به بجنورد  
هــم وجود دارد و منظــر طبیعی زیبایی که هســت بایــد به منظور 
خوشــامدگویی و ایجاد توجه در بازدیدکنندگان شــهر حفظ شود و در 
واقع اختاف ارتفاع چشم اندازی از شهر را به دست می دهد که نباید 

با سخت و سازهای بی رویه از دست رود.
برنامه زمان بر انتقال صنوف

رییس شــورای اســامی شــهر بجنورد هم یکی از اولویت های این 
شــورا را ســاماندهی ورودی های بجنورد عنوان می کند و می گوید: 
شورای شهر ساماندهی مشــاغل و سامان دادن به ورودی های شهر 

را در برنامه دارد.
جمشــید عین بیگی با بیان این که مشــاغل مزاحم را در  کوتاه مدت 
نمــی توان جا به جا کرد مــی افزاید: با توجه به ایــن که با اعتبارت 
شــهرداری بجنورد نمی توان برای این کار اقدام کرد در حال رایزنی 
با دســتگاه های نظارتی و خدماتی استان و شهرســتان هستیم تا با 
اعتبارات این نهادها  ســاماندهی را آغاز کنیم زیرا انتقال کسب و کار 
مردم به فضای مناســب و قابل توجهی نیاز دارد که ازعهده شهرداری 
خارج است و با توجه به همین امر با در پی راهکاری اساسی هستیم.

جای خالی ابتکار و خاقیت
سرپرســت معاونت هماهنگی امور عمرانی استانداری خراسان شمالی 
هم با اشاره به جای خالی ابتکار و خاقیت در اموری مانند ساماندهی 
ورودی های شهر می گوید: سیستم مدیریت شهری به صورت سنتی 
کار می کند که قابل قبول نیســت و این امــر در فعالیت هایی مانند 

زیباسازی و ساماندهی ورودی های شهر نیز دیده می شود.
مهدی رشیدی می افزاید: زیباسازی نیاز به هزینه های زیادی ندارد و 
این در حالی اســت که با وجود آنکه گاهی هزینه های زیادی نیز می 
شود اما اثر روحی و روانی آن در شهر مثبت نیست و در این حالت باید 
در طراحی المان ها و زیبا ســازی از کسانی استفاده کنیم که خاقیت 

و قابلیت کار را دارند.
وی با بیان این که اثر بخشــی طرح های مدیریت شــهری بر زندگی 
مــردم گاه بیش از پروژه های عمرانی در حــال اجرا در نقاط مختلف 
اســت می گوید: در شــهرهای بزرگتر مانند مشهد و اصفهان وقتی از 
معماران خاق و با تجربه اســتفاده می کننــد نتیجه لازم را هم می 

گیرند.
رشیدی خاطرنشان می کند: با توجه به این که در انتهای سال هستیم 
در این زمینه به ویژه در بجنورد و شــیروان که مسافران بیشتری تردد 
می کنند برنامه ریزی هایی شــده است و باید مقدماتی در این زمینه 

فراهم و کار اجرایی آغاز شود.
وی در مورد ســاماندهی مشــاغل مزاحم در ورودی ها اظهار داشت: 
ساماندهی صنایع بستگی به نوع این صنایع و تعریف آن دارد و این در 
حالی اســت که بهترین راه ساماندهی این صنایع کوچک خروج آن ها 
از ورودی های شهر است اما این کار به راحتی و در کوتاه مدت امکان 

پذیر نیست و ممکن است بودجه لازم فراهم نشود.
شهر زیبا می شود

سرپرســت معاونت هماهنگی امور عمرانی استانداری خراسان شمالی 
می افزاید: با توجه به این که در کوتاه مدت نمی توان برای ساماندهی 
مشــاغل در ورودی های بجنورد چاره اندیشی کرد بهتر است وضعیت 
موجود بهبود یابد و انتقال صنوف برای زمان مناســب باشــد و برای 

ساماندهی این فضاها از خاقیت و ابتکار و زیبا سازی استفاده کرد.
معاون فنی و امور زیربنایی شــهردار بجنورد نیز در این مورد می گوید: 
ورودی ها ویترین شــهر هستند و نخستین قضاوت  هر که وارد شهر 

می شود برمبنای ورودی های شهر است.
محمد علی کشمیری می افزاید: متاسفانه معمولا ورودی های شهرها 
به خاطر شــرایط خاصی که دارند  بستر مناسبی برای انواع نابسامانی 

اصناف و مشکات بصری است.
وی با بیان این که برنامه ساماندهی ورودی های بجنورد چند بخشی 
اســت می گوید: نظافت، بازپیرایی و زیباســازی و حذف سد معبر از 
اقداماتی اســت که برای ساماندهی ورودی ها در ماه جاری انجام می 
شود و  امور عمرانی مانند تعمیر جداول و مرمت آسفالت و کارهایی که 

نیاز به مرمت و رفع تخریب دارد در حوزه عمرانی پیگیری می شود.
وی اظهار می دارد: ســتاد استقبال از بهار  در شهرداری بجنورد شکل 
گرفته است و بخشی از ساماندهی ورودی ها از طریق این ستاد انجام 

می شود.

آشفتگی بصری در ورودی های بجنورد

120 هزار نفر تحت پوشش حمایت های  کمیته امداد

مدیرکل ثبت احوال خراسان شمالی عنوان کرد:

۶ هزار نفر مانده تا یک میلیونی شدن جمعیت خراسان شمالی

گروه خبر / شاهمرادی 
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( خراسان شمالی گفت: ۱۲۰ هزار نفر 
از جمعیت خراسان شمالی زیر پوشش این نهاد هستند که حدود ۱۴ درصد 
جمعیت استان را شامل می شــوند.وی با اشاره به اینکه ۵۹ درصد افراد 
روستایی، ۴۰ درصد شــهری و یک درصد افراد زیر پوشش جزو عشایر 
هســتند گفت: همچنین ۶۲ درصد این افراد خانم  و 3۸ درصد آقا است.

به گفته وی ۱۱ هزار و ۱۰۶ خانوار به علت از کارافتادگی، ۸۷۵ خانوار به 
علت نداشتن سرپرست، ۴۸۴ خانواده زندانی و تعداد چهار و هزار و ۴۵۵ 
خانوار نیز خانواده هایی هستند که به علت طاق تحت پوشش این نهاد 
قرار گرفته اند.الهی راد توضیح داد: ۱۴ درصد جمیعت تحت پوشش کمیته 
امداد استان ساکن در شهرستان اسفراین، ۲۷ درصد در بجنورد، ۶ درصد 
در جاجرم، ۲۰ درصد در شــیروان، ۱۱ درصد در مانه و سملقان، ۹ درصد 

در فاروج، دو درصد در گرمه و ۱۱ درصد نیز در راز و جرگان هستند
مجیدالهی راد در نشســت با اصحاب رســانه اظهار داشت در مجموع از 
ابتدای ســال تاکنون ۱3 هزار دانش آموز و ۸۰۰ دانشجو از خدمات این 
نهاد بهره مند شدند.وی افزود:از ابتدای سال تاکنون ۲۷۶ میلیارد تومان 
به صورت مســتمری به مددجویان زیر پوشش این نهاد پرداخت شد که 

بیشتر آن در مناطق روستایی و عشایری بوده است.
وی در ادامه تشــریح کرد : میزان مستمری با توجه به هدفمندی یارانه 
هــا برای خانوارهای یک نفره  ماهانه 3۵۰ هزار تومان، برای خانوارهای 
۲ نفره ۴۶۰ هزار تومان، سه نفره ۸۰۰ هزار تومان، چهار نفره ۹۰۰ هزار 
تومــان و پنج نفر به بالا هم یک میلیون و ۱۰۰ هزار تومان اســت.وی 
تاکیدکرد: طی ســال جاری ۶ هزار قلم لــوازم ضروری زندگی با ارزش 
۱۸ میلیارد تومان، یک هــزار و ۶۷ فقره جهیزیه به ارزش ۱۸ میلیارد و 
۷۵۰ میلیون تومان به افراد تحت پوشش با توجه به نیاز سنجی به افراد 
نیازمند در این اســتان اهدا شده و قرار بر این است تا طی هفته احسان 
و نیکوکاری ۲3۰ فقره جهیزیه دیگر نیز اهدا شــود.این مقام مسئول در 
ارتباط با اشــتغال مددجویان کمیته امداد استان نیز بیان کرد: طی سال 
جاری ۲۵3 میلیارد تومان تســهیات اشــتغال زایی در میان مددجویان 

پرداخت شده است.
وی افزود: نوغان داری و توزیع جعبه های تخم نوغان یکی از اقداماتی 
بوده که طی امسال در راستای ایجاد اشتغال میان تعدادی از مددجویان 

این اداره کل توزیع شده و آن ها توانستند از محل تولید و فروش پیله 
های ابریشــم تولیدی یک میلیارد و ۸۲۲ میلیون تومان کسب درآمد 
کنند و خرید تضمینی نوغان با ۱۰ درصد قیمت بالاتر از مددجویان زیر 
پوشش این نهاد سعی بر کمک به افراد تحت پوشش این نهاد داشته 
ایم .الهی راد ادامه داد: در همین راستا تصمیم داریم تا طی سال آینده 
نیز ۴۸۵ جعبه تخم نوغان در میان مددجویان توزیع کنیم و عاوه بر 
آن مقرر شــده تا به کمیته امداد ۱۰ هکتار زمین در شهرســتان راز و 
جرگان واگذار شــود تا در این زمین توتستان ایجاد شود.وی تصریح 
کرد: عاوه بر آن در راستای اشتغال زایی مددجویان این نهاد تکمیل 
زنجیره ارزش زعفران و پســته را نیز در دســتور کار داریموی گفت: 
همچنین مردم اســتان  در این بازه زمانــی ۲۷ میلیارد تومان زکات 
جمع آوری شــده که ۷۷ درصد آن در همان محل و مابقی برای طرح 
های محرومیت زدایی هزینه شد هم چنین  به تقریب ۸ میلیارد و ۲۰۰ 
میلیون تومان صدقه نیز جمع آوری شــده است و صدقات جمع آوری 
شــده برای اموری مانند معیشت، درمان، مسکن، جهیزیه و تحصیل 

نیازمندان هزینه می شود.

ضرورت تبیین زکات برای مردم در جهت رفع شبهات
نماینده ولی فقیه در استان خراســان شمالی به ضرورت تبیین زکات و 

اهداف این واجب الهی در جهت رفع شبهات برای مردم تاکید کرد.
حجت الاســام و المسلمین نوری در نشست شــورای زکات استان به 
ضرورت تبیین زکات این واجب الهی در جامعه تاکید کرد و گفت: مردم 
باید نســبت به اهمیت توجه به پرداخت زکات آگاه شــوند تا بسیاری از 

شبهات مطرح شده در این زمینه برطرف شود.
حجت الاسام والمســلمین نوری بیان کرد: اکنون به دلیل خشکسالی 
برخی شــبهات در بین مردم در خصوص بی توجهی به پرداخت زکات 
به وجود آمده که رفع اینگونه مسایل نیازمند آگاه سازی مردم نسبت به 

واجب بودن زکات و برکات آن هستیم
ساخت ۲۰۰ واحد مسکونی برای ایتام خراسان شمالی با همکاری 

سپاه
مجید الهی راد  با اشاره به اینکه طرح ساخت مسکن برای ایتام در دستور 
این اداره کل است و با کمک خیران انجام می شود، گفت: این طرح بدون 
آورده مالی ایتام اجرایی می شود و سپس منزل مسکونی بعد از ساخت در 

اختیار آن ها قرار داده می شود.
وی با بیان اینکه در حال حاضر ســاخت یک هزار و ۵۴۵ واحد روستایی 
در دستور کار قرار دارد، اظهارکرد: حدود 3۰۰ واحد از این تعداد آماده بهره 
برداری است.الهی راد افزود: تاکنون ۱۲ واحد مسکونی برای ایتام ساخته 
و بدون آورده مالی در اختیار آن ها قرار داده شده و ساخت ۱۹ واحد دیگر 
نیز در حال انجام است که تعدادی از آن ها تا پایان سال به بهره بردار می 
رسد.وی به روستای کال شور در شهرستان مانه و سملقان نیز اشاره کرد 
و ادامه داد: در این روستا ۲۱ خانوار زندگی می کردند که از هیچ امکانی 
برخوردار نبودند در نتیجه تمامی آن ها به سمت توسعه روستای خرتوت 
انتقال داده شدند و برای آن ها منازل و دامداری ساخته و امکانات زندگی 

در اختیار آن ها قرار داده شد.
این مقام مسئول تصریح کرد: برای برخورداری مردم این روستا از منازل 
مسکونی، دامداری و تجهیزات زندگی، شرکت گلرنگ رقم بیش از یک 

میلیارد تومان کمک کرد.
وی افزود: عاوه بر آن شــرکت مذکور ساخت ۵۰ واحد مسکونی نیز به 

صورت مشارکتی با کمیته امداد در دستور کار دارد.
 برخورد داری بیش از 89 هزار مددجویان  از خدمات رایگان اشتراک 

آب، برق و گاز 
 هم چنین مدیرکل کمیته امداد اســتان خراسان شمالی در ادامه  از ثبت 
۸۹ هزار و ۵۴3  اشتراک منازل مددجویان به منظور برخورداری از مزایای 

مصوبه آب، برق و گاز رایگان در سامانه سها خبر داد.
مجید الهی راد در نشست خبری با خبرنگاران با تشریح آخرین اقدامات 
صورت گرفته در خصوص رایگان شدن قبوض آب، برق و گاز مددجویان 
تحت حمایت این نهاد گفت: این طرح از دی ماه به کمیته امداد اســتان 
اباغ شده و تاکنون شماره اشتراک گاز ۸۹ هزار و ۵۴3 در سامانه سها ثبت 
شده است.وی گفت: حدود 3۰ هزار اشتراک برق حدود 3۲ هزار اشتراک 
گاز و بیش از ۲۸ هزار مورد اشــتراکات آب مددجویان تحت حمایت این 
نهاد درســامانه سها ثبت شده است.مجید الهی راد مدیرکل کمیته امداد 
خراسان شــمالی در پایان ضمن تشکر از مردم نوع دوست استان، بیان 
کرد: هدف اصلی این نهاد برخوداری مددجویان از بهترین امکانات میباشد 
و خوشبختانه در این راه مردم شریف خراسان شمالی با حمایت هایشان 
مارا در این امر یاریگرده  و انگیزه ای مضاعف به همکاران ما بخشیده اند  

علی زاهدی نیا با اشــاره به اینکه جمعیت کل استان تا پایان دی ماه سال 
جاری، ۹۹۴ هزار و ۲۵۷ نفر بوده است، گفت: براساس این آمار پنج هزار و 

۷۴3 نفر مانده تا جمعیت استان به یک میلیون نفر برسد.
 علی زاهدی نیا، مدیرکل ثبت احوال خراسان شمالی در گفتگو با خبرنگار 
ما اظهار داشــت: براســاس آخرین برآوردهای جمعیتی در استان خراسان 

شمالی، تعداد ۴۹۹ هزار و ۵33 نفر از جمعیت استان را مردان و ۴۹۴ هزار 
و ۷۲۴ نفر را زنان تشــکیل می دهند.وی با اشــاره به اینکه طی ۱۰ ماه 
نخست ســال جاری ۱۱ هزار و ۷۷۹ ولادت در استان خراسان شمالی به 
ثبت رسیده است، ادامه داد: پنج نام منتخب مردان  در این ایام به ترتیب، 
محمد، امیرعلی، آریا، علی و امیرحســین هســتند.این مقام مسئول گفت: 

براساس اطاعات پایگاه ثبت احوال،۱۴۷ هزار و ۲3 نفر از ابتدای تاسیس 
ثبت احوال اســتان به نام مبارک علی و ترکیبات آن در استان نامگذاری 
شــده اند که این رقم حدود ۲۹.۴ درصد از جمعیــت مردان در پایان دی 
ماه ســال جاری است.زاهدی نیا همچنین یادآور شد: از ابتدای سال جاری 
تاکنون ۵۲۰  نوزاد تازه متولد شــده در استان خراسان شمالی به نام علی 

و ترکیبات آن نامگذاری شــده اســت که این امر نشــان دهنده عاقه و 
ارادت مردم استان به خاندان عصمت و طهارت و در واقع بیانگر رفتارهای 
فرهنگی مردم براساس آموزه های دینی است.مدیرکل ثبت احوال خراسان 
شمالی خاطرنشــان کرد: جمعیت کل استان تا پایان دی ماه سال جاری، 

۹۹۴ هزار و ۲۵۷ نفر بوده است.
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روزنامه صبح استان
خراسان شمالی

خبر

عبدولی: من اصلا کشتی گیر نیستم!

فرنگـی کار سـابق تیـم ملـی و دارنـده مـدال هـای 
طـای جهـان و برنـز المپیـک، گفـت: بنـا مربـی ام 

بـوده و احترامـش را دارم.
بـه گـزارش ایسـنا، سـعید عبدولـی کـه بـرای دیدن 
سـالن  در  تختـی  جـام  فرنگـی  کشـتی  مسـابقات 
مسـابقات حاضر شـده بـود، دربـاره دیـدار و گفت وگو 
بـا سـرمربی تیـم ملـی، گفـت: پسـرم برای سـام و 
احوالپرسـی رفـت، مـن هـم رفتـم کـه تنهـا نباشـد. 
می خواسـت بـه محمـد بنـا سـام کنـد، گفـت نکنـد 
جـواب سـامم را ندهـد کـه گفتم نـه برو. بعـد که او 
بـرای سـام کـردن جلـو رفت، مـن و محمـد بنا هم 
احوالپرسـی کردیـم و چیـز خاصـی بـه هـم نگفتیـم.

وی در مـورد دلیـل مصاحبـه  هایـش علیـه محمد بنا 
ادامـه داد: مـا بـا هـم مشـکل خاصـی نداریـم. بحث 
شـود،  برگـزار  درسـتی  بـه  انتخابـی  کـه  بـود  ایـن 
پدرکشـتگی کـه نـدارم، مربی مـان هسـت، احترامش 
را داریـم. چنـد سـال هـم بگـذرد از ایـن احتـرام کم 
بچه هایـم  اینهـا  می گویـد  همیشـه  او  نمی شـود. 

هسـتند.
دربـاره  المپیـک  بازی هـای  برنـز  مـدال  دارنـده 
برنامه هـای آینـده اش، گفـت: برنامـه خاصـی نـدارم، 
مـن اصـا کشـتی گیر نیسـتم، برگـردم بـه کجـا؟ به 

مربیگـری هـم عاقـه نـدارم.
عبدولـی دربـاره جـام تختـی گفـت: مسـابقات روز اول را 
زیـاد نـگاه نکـردم چـون تـا ۴ صبـح سـر زمین کشـاورزی 
بـودم. کشـتی هایی کـه در سـالن دیـدم خوب بود. دو سـه 
کشـتی گیر خـوب بودنـد، شـرایط کشـتی خوب شـده و از 

نظـر فنـی تعـدادی آمده انـد کـه جای امیـدواری اسـت.

 )VAR(نشریه ایتالیایی به شدت از تکنولوژی کمک داور ویدیویی
به خاطر صحنه مشکوک روی ستاره ایرانی پورتو زیرسوال برد.

به گــزارش فارس، مهدی طارمی ســتاره تیم ملی کشــورمان با 
درخشــش به همراه پورتو در شب گذشــته مقابل لاتزیو باعث شد 
تا تیمش به نتیجه تســاوی ۲ بر ۲ برسد و پورتو راهی مرحله یک 

هشتم نهایی لیگ اروپا شد.
ســایت »فوتبال ایتالیا« در گزارشــی به انتقاد از تکنولوژی کمک 
داور ویدیویی)VAR( به خاطر مهدی طارمی ســتاره ایرانی پورتو 

پرداخت.
در ایــن بازی در دقیقه 3۰ طارمــی در محوطه جریمه با برخورد با 
بازیکــن لاتزیو بــه زمین افتاد و داور این حرکت ســتاره ایرانی را 

تمارض تشخیص داد و به او کارت زرد داد.
اما بعد از بازبینی این صحنه از طریق VAR داور تصمیمش را تغییر 
داد و کارت زرد طارمی را بخشید و برای پورتو پنالتی اعام کرد تا 

ستاره ایرانی اولین گل تیمش را به ثمر برساند.
رســانه ایتالیایی بــه خاطر طارمی VAR را به بــاد انتقاد گرفت و 
نوشت: پنالتی ای که VAR به پورتو تقدیم کرد بهترین مثال برای 
این است که این تکنولوژی فوتبال را از ماهیت اصلی اش دور کرده 
است.برخورد طارمی بازیکن پورتو با بازیکن لاتزیو امری طبیعی در 
فوتبال است و داور هنگام تشخیص تمارض از سوس بازیکن ایرانی 
تصمیم درستی گرفت ولی وقتی با VAR این صحنه را بررسی کرد 

تصمیمش را تغییر داد.

در آن صحنــه دو بازیکن برخوردی طبیعی داشــتند و این 
 VAR صحنه ها را باید به شــکل طبیعی تماشــا کنید. ولی
با چند دوربین به شــکل آهســته این صحنه را برای داور به 

نمایش می گذارد تا داور به اشــتباه از روی تصاویر آهســته 
تصمیمش را عوض کند و این نشــان دهنــده تغییر ماهیت 

فوتبال با VAR است.

 گزارش رسانه ایتالیایی؛ 

وقتی طارمی »VAR« را 
زیرسوال برد

 محمدی: اردوهای تیم امید در تهران برگزار می شود

سرپرست تیم ملی امید کشــورمان توضیحاتی را در 
خصوص برنامه های این تیم ارائه کرد.

محمدی: اردوهای تیم امید در تهران برگزار می شود/
اسامی ۶۰ نفر را برای بازیهای آسیایی اعام کردیم

 محمــد محمدی در مــورد امضای قــرارداد مهدی 
مهدوی کیا و دیگر  اعضای تیم  امید اظهار داشــت: 
متاســفانه تا همیــن دو روز پیش بــه علل مختلف 
قراردادهــای ما تنظیم نشــده بود اما خداراشــکر با 
تغییراتی که ایجاد شــد، در کمترین زمان ممکن این 
قرارداد به تنظیم رسید و مهدوی کیا به همراه کادرش 

آن را امضا کردند.
سرپرســت تیم ملی امیــد در مورد حضــور مهران 
شــدیدی پور، عنوان کرد: او ایرانی-ســوئدی و جزو 
دســتیاران مهدوی کیا است. نســبت به تاجیکستان 
تغییراتی با توجه به درخواســت مهدوی کیا داریم. به 
خاطر مشــکات اقتصادی، مهدوی کیا ترجیح داد در 
اردوهای داخلی از کمترین مربی خارجی استفاده شود. 
او فقــط جان را به عنوان کمک اول و شــدیدی  پور 
را می آورد. برای مربی دروازه بان ها و بدنســاز هم از 

نیروهای داخل کشور استفاده می شود.
وی در مورد مسابقات پیش رو و برنامه ریزی اردوها 
گفــت: مهدوی کیا کارها را از قبل آماده کرده، نظم و 
انضباط مساله اولش اســت. فقط منتظر ثبت قرارداد 
بود. اسامی ۶۰نفر که سنشان به المپیک می خورد را 
برای هانگژو اعام کردیم تا از آن ها مدارک بگیریم 
و ۲3نفر را اعزام کنیم. برای بازی های نهایی آســیا 
کاپ در ازبکســتان مهدوی کیا دو اردو تا پایان لیگ 
را در نظر گرفته، ۲۶ ،۲۷ و ۲۸ اســفند ســه روز اردو 
داریــم. بچه های لیگ یکــی و آن هایی که کمتر در 
اردو بودند را می بینیم. از دوم تا نهم فروردین اردوی 
اصلی ما است که با نفرات اصلی و لیگ برتری برگزار 
می کنیم. امیدوارم مشــکلی ایجاد نشود و بازیکنان را 
در اختیارمان بگذارند. البته فیفا دی است و باشگاه ها 

حتما همکاری می کنند.
سرپرســت تیم امید در خصوص مشــکات سربازی 
بازیکنان عنــوان کرد: همــکاری و تعامل نیروهای 
مســلح و نظام وظیفه، همیشــه بوده اما نیاز به زمان 
دارد. عده ای از بازیکنان ما دانشجو هستند. باید وثیقه 

بگذارند و پاسپورت موقت بگیرند که بتوانیم آن ها را 
در اختیار داشته باشــیم. حداقل بین سه هفته یا یک 
ماه نیاز داریم اما مهدوی کیا مشــکات را می داند و 
اشراف کامل دارد. به خاطر همین فعا اردوهای قبل 

و بعد از عید را در تهران برگزار می کنیم.
وی در مــورد برنامــه مهدوی کیا بــرای بازی های 
تدارکاتی گفت: طبق درخواســت مهدوی کیا با توجه 
به مســابقات ازبکســتان، برای بازی های دوســتانه 
با باروس، عراق و امارات پیشــنهاد شــد. باروس 
خودش درخواســت داده بود که منتفی شد. بین عراق 
و امــارات اگر در آن زمان بتوانیم یک بازی خوب در 

کیش داشته برگزار می کنیم.
محمدی افزود:  بعد از اتمام لیگ هم اردوهای اصلی 
ما شروع می شود. بازیکنان اصلی را تا بعد از بازی های 
ازبکســتان در اختیار داریم. ان شــاالله بتوانیم نتایج 
خوبی به دســت بیاوریم.با توجه به پتانسیل کادرفنی 
و بازیکنان اگر همکاری شــود و همه دست به دست 
هم بدهند امیدواریم اتفاق خوبی را رقم بزنیم و باعث 

شادی مردم شویم.

میز خبر

حمله روزنامه اصولگرا به مجلس: شما نمایندگان باعث تشنج در جامعه و استرس 
معلمان شده اید

روزنامه اصولگرای جوان نوشــت: یکــی از مباحثی که باعث دلخوری و اســترس 
در جامعــه فرهنگی شــده، مربوط به رفتار نمایندگان اســت؛ برخــی از این افراد با 
مصاحبه های غلط، دســت به قلم شدن و نیز توئیت زدن به  جای آنکه جو را آرام کنند، 
خود باعث ایجاد تشــنج می شــوند!به عنوان نمونه از زمانی که آقای منادی به عنوان 
رئیس کمیسیون آموزش انتخاب شده است، سریالی حرف های متناقض می زند. برخی 
از همکاران ایشــان همین رویه را پیش می برنــد. برخی از نمایندگان باعث تحریک 
فرهنگیان شــده و ذهن آن ها را خراب می کنند. وقتی مطالبات از بســتر قانونی خود 
خارج شــود، حتماً افرادی با قصد قبلی پیدا شــده و سعی در منحرف کردن مطالبات 
صنفی می کنند و به آن رنگ سیاســی می زنند. من در قم بارها اعام کردم که نباید 
اجازه بدهیم افراد معلوم الحال مطالبــات فرهنگیان را منحرف کنند، اما برخی افراد، 
تشــکل های سیاسی و شــوراهای ناهماهنگ با معلمان با توجه به سابقه ضد امنیتی 
وارد این تجمعات شدند و برای همین در چند تجمع آخر که طرح آن از سوی شورای 
هماهنگی تشکل های فرهنگی ارائه شد، ما صف خودمان را از آن ها جدا کردیم. آن ها 

در تجمعات خیابانی عقده گشایی سیاسی می کنند.

صدا و سیما حمله روسیه به اوکراین را »عملیات ویژه« خواند
صدا و ســیمای ایــران در بخش های مختلف خبری به تحولات روســیه و اوکراین 
پرداخت و در زیرنویس برنامه هایش حمله روســیه به اوکرایــن را »عملیات ویژه« 

خواند.

انتقاد علی ربیعی از طرح صیانت: انگشت در چشم جامعه نکنیم  
علی ربیعی فعال سیاســی در اینستاگرام خود با کنایه به تیتر  کلیات طرح ممنوعیت 
اســتفاده از آنتن های ماهواره ای به تصویب مجلس رسید، نوشت: سیاست گذاری با 
دانش محدود یا بر پایه اهداف خاص سیاســی تبدیل به سیاست گذاری مخرب می 
شود.این نوع سیاست های غلط محکوم به شکست بوده و آثار مخرب بر سایر عرصه 
های اقتصادی،اجتماعی و ... خواهند گذاشــت.طرح صیانت نیز از این جنس سیاست 

گذاری هاست و سرنوشتی جز قانون ممنوعیت ماهواره نخواهد داشت.

بن بست مذاکرات در وین، اختلال کنونی اینترنت در ایران
عباس عبدی در حساب توئیتری اش نوشت: وضعیت بد اینترنت در این روزها احتمال 
فراوان با تصمیمی اســت کــه می خواهند درباره مذاکرات ویــن بگیرند. گرچه هیچ 

اطاعی ندارم، احتمال می دهم که مذاکرات به بن بست رسیده و اوضاع اوکراین هم 
مشوق چنین تصمیمی است. امیدوارم تحلیلم نادرست باشد.

واکنش بازیگر زن روس سریال ایرانی خاتون به حمله روسیه به اوکراین
ماریا شــلکنوا بازیگر روس سریال »خاتون« به شــعله ور شدن آتش جنگ روسیه با 
اوکراین واکنش نشان داد.این بازیگر در پی حمله روسیه به خاک اوکراین پست هایی 
در اینستاگرام منتشر کرد و به این رویداد واکنش نشان داد. او در یکی از این پست ها 
با در کنار هم قرار دادن پرچم روســیه و اوکراین و هشتگ نه به جنگ نوشته است: 

»دلم می شکند...«

کنایه آذری جهرمی به طرح صیانت و حمله روسیه به اوکراین
آذری جهرمی در توییت با کنایه به طرح صیانت و حمله روســیه به اوکراین واکنش 

نشان داد.روسیه ظاهرا »صیانت« از اوکراین را آغاز کرد.

احتمال توقف کامل مذاکرات وین وجود دارد؟
یک خبرنگار مرتبط با وزارت امور خارجه گفت: دو سه مورد ما اختاف داریم که واقعا 
قابل گذشت از سوی ایران نیست و طرف مقابل باید قبول کنه تا توافق شکل بگیره، 
اگر این اتفاق بیفته بله تا قبل مارس توافق میشه اما اگر قبول نکنه خیر ، ممکنه بازم 

مذاکرات ادامه پیدا کنه یا کا متوقف بشه.

سید حسن نصرالله: امام فرمود »من پیروزی را در پیشانی شما می بینم«
تبلیغات

نصرالله گفت: علت آمدن ســپاه انقاب به لبنان به این خاطر بود که امام خمینی بر 
این باور بود که حمله رژیم صهیونیســتی در نقطه ای که متوقف شده، پایان نخواهد 

یافت.
وی افزود: بخشــی از ســپاه برای آموزش در لبنان ماند. درهای اردوگاه های سپاه به 

روی تمام کسانی که خواستار جنگ با اسرائیل بود، باز بود.
دبیرکل حزب الله لبنان گفت: ســید عباس از روز اول در میان گروه مؤسس حزب الله 
مهره ای اساســی بود. کمیته ای از میان این گروه ایجاد شده به نزد امام خمینی رفت. 

سید سخنگوی این هیأت بود.
نصرالله گفت: طرح اساسی ما رویارویی با اشغالگران و عنوان اصلی اقدام ما مقاومت 
بود. امام خمینی این گام را تأیید کرد و از پیروزی سخن به میان آورد و گفت که من 

پیروزی را در پیشانی شما می بینم.

مطهری: ایران حمله  روسیه به اوکراین را محکوم کند
علی مطهری در توییتی تاکید کرد ایران برای آنکه اســتقال خود را نشان بدهد باید 

تجاوز روسیه به اوکراین را محکوم کند.
علی مطهری درپی حمله روســیه به اوکراین نوشت: ایران برای آنکه استقلال خود را نشان 
دهد باید تجاوز روســیه به اوکراین را محکوم کند. فعلا صدا و ســیما اخبار را مانند یکی از 
مســتعمرات روسیه گزارش می کند. جدا شدن گرجستان و آذربایجان و ارمنستان از ایران 

توسط روسیه و حمایت شوروی از صدام در حمله به ایران را همواره به یاد داشته باشیم.

آکسیوس: موضوعات دشوار در مذاکرات وین باقی مانده است
پایگاه آمریکایی به نقل از یک مقام ارشــد دولت جو بایدن نوشــت: آمریکا و ایران 
به بازگشــت به توافق هســته ای ۲۰۱۵ نزدیک شده اند اما برخی موضوعات دشوار 

همچنان حل نشده باقی مانده اند.
آکسیوس در گزارشی به قلم باراک راوید افزود، در حال حاضر به نظر نمی رسد هیچ 
کدام از طرفین بخواهند بر ســر خطوط قرمز باقی مانده مصالحه کنند و به گفته این 

مقام. نتیجه احتمالا این خواهد بود که هیچ توافقی حاصل نشود.
علی باقری کنی، مذاکره کننده ارشد ایران، قرار بود روز چهارشنبه به تهران باز گردد 

تا آخرین مشورت ها را درباره توافق هسته ای انجام دهد.
از میان ســخنان هیات های شرکت کننده در مذاکرات وین، در اظهارات راب مالی، 
نماینده آمریکا، و گروه وی تردید بیشــتری دربــاره قریب الوقوع بودن احیای برنامه 

جامع اقدام مشترک )برجام( محسوس بود.
شمخانی هشدار داد: بحران اوکراین؛ عبرتی پندآموز

علی شــمخانی دبیر شورای عالی امنیت ملی عصر امروز )پنجشنبه( در توئیتی درباره 
بحران اوکراین نوشت:  ســقوط بازارهای مالی و افزایش قابل توجه قیمت انرژی به 
دلیل ایجاد بحران در شــرقی ترین بخش از جغرافیای اروپا، نشان داد که بی ثباتی و 
ناامنی در همه اشکال آن در نیم کره شرقی جهان، آسیب های جدی را متوجه منافع 

غرب خواهد کرد.
وی افزود: بحران  اوکراین  می تواند عبرتی پندآموز باشد.

سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه امروز با بیان این که با نگرانی عمیق 
تحولات در اوکراین را پیگیری می کنیم، گفت: جمهوری اســامی ایران طرفین را 
به توقف درگیری ها و آتش بس برای مذاکره فوری به منظور حل و فصل سیاســی 

بحران دعوت می کند.
مهر تایید بر ابطال رای کمیسیون صیانت

هیات رئیسه مجلس شورای اسامی نظر معاونت قوانین را تایید کرد و بر این اساس 

ابطال مصوبه کمیسیون صیانت قطعی شد.
موســوی سخنگوی هیات رئیســه مجلس گفت: هیات رئیسه پس از استماع دیدگاه 
های رئیس کمیسیون مشــترک و نیز معاون قوانین مجلس، ایرادات این معاونت را 
به رأی گیری کلیات طرح فضای مجازی وارد دانست. وی افزود: با توجه به این که 
هم اکنون جلسات صحن علنی مجلس، سه شیفته به بررسی لایحه بودجه اختصاص 
دارد، هرگونه تصمیم گیری درباره ادامه بررســی طرح »نظام تنظیم مقررات خدمات 

فضای مجازی« به بعد از بررسی بودجه موکول می شود.

حدس و گمان عباس عبدی درباره مذاکرات هسته ای
عباس عبدی در توئیتی نوشــت: احتمال می دهم که مذاکرات به بن بست رسیده و 

اوضاع اوکراین هم مشوق چنین تصمیمی است.
عباس عبدی در توضیح بیشتر گمانه زنی تازه خود در صفحه تلگرامی نوشت: پس از 
انتشــار آخرین توییتم: »وضعیت بد اینترنت در این روزها به احتمال فراوان مرتبط با 
تصمیمی است که می خواهند درباره مذاکرات وین بگیرند. گرچه هیچ اطاعی ندارم 
ولی احتمال می دهم که مذاکرات به بن بســت رســیده و اوضاع اوکراین هم مشوق 

اتخاذ چنین تصمیمی است.امیدوارم تحلیلم نادرست باشد.«
برخی دوستان دلائل آن را پرسیدند. متن کوتاه زیر توضیحی است بر آن برداشت.

چرا انگیزه ایران برای رسیدن به توافق برجام کمتر شده است؟ شاید 3علت را بتوان 
نام برد: اول این که هر چه به خط پایان می رسند با این پرسش بیشتر مواجه می شوند 
که خوب اگر قرار اســت این را توافق کنیم، پس چرا از ابتدا اجازه ندادیم دولت قبل 

توافق را نهایی کند و یک سال بیشتر جامعه را با مشکل مواجه کردیم؟
تمام شــروطی که برای رســیدن به برجام اعام کرده بودنــد عما غیر قابل قبول 
تشــخیص داده شده است، حتی صدور یک بیانیه سیاسی فاقد اعتبار اجرایی از سوی 
نمایندگان کنگره. پاســخ به این پرسش فقط مسأله امروز نیست بلکه در ادامه بیشتر 
برجســته خواهد شــد.علت دوم افزایش قیمت نفت و فروش آن است؛ موضوعی که 
دبیر شــورای عالی امنیت ملی هم قبا ذکر کرده بود. گویی رسیدن به توافق از این 
نظر مســأله ای را حل نخواهد کرد، چون هم اکنون محقق شده است و بالاخره علت 
ســوم نیز اوضاع اوکراین و خطر جنگ اســت که تنش میان روسیه و غرب می تواند 

فرصتی برای امتیازخواهی بیشتر ایران فراهم کند.
هر سه برداشت واقعی است و در عین حال که زمینه هایی را برای ایران فراهم می کند 
ولی چون ریســک پذیرش هر سه مورد بالاست و خطرات دیگری هم وجود دارد، در 

نتیجه آینده جامعه را در عدم وضوح بیشتر فرو می برد.
امیدوارم که چنین نشود و این تحلیل بکلی غیر واقعی باشد.

رحیمی


